
Korpus jako zdroj dat při výzkumu slovotvorby 

1. Jaký je zpravidla slovní druh slov, od kterých se tvoří substantiva příponou -och? Jak 

sestavíte dotaz, abyste našli odpověď v korpusu? Odpovídala vaše intuitivní odpověď faktům, 

která jste našli v korpusu?  Našli jste v korpusu i výjimky z pravidla? 

2. Jaký je zpravidla slovní druh slov, od kterých se tvoří substantiva příponou -ouš? Jak 

sestavíte dotaz, abyste našli odpověď v korpusu? Odpovídala vaše intuitivní odpověď faktům, 

která jste našli v korpusu?  Našli jste v korpusu i výjimky z pravidla? 

3. Substantiva tvořená od sloves se tvoří a) od slovesného kořene, b) od slovesného kmene a 

c) od slovesného tvaru (pasivního nebo l-ového příčestí). Jak lze výše uvedenou znalost 

využít pro vyhledávání  činitelských jmen tvořených sufixem  -tel?  

4. Sufixem -č se odvozují substantiva od slovesného kmene. Před -č proto stojí kmenotvorná 

přípona -a-,-ova-,-e-,-i-. Jak budete formulovat dotaz na deverbativa tvořená sufixem -č? 

Před -č může stát i kmenotvorná přípona -í, nebo kořenová samohláska í, ý. Vzpomenete si na 

příklady? Jak byste je hledali v korpusu (použijte synv11). Našli jste slova, která neužíváte, 

ale rozumíte jim? 

5. Shoda v gramatické kategorii rodu bývá porušena v případě expresivního spojení 

substantiva maskulina ve vokativu s postponovaným adjektivním atributem ve tvaru feminina 

(kluku ušatá). Jak byste taková spojení hledali v korpusu?  

Najděte mezi doklady příklad na etymologickou figuru (substantivum a adjektivum jsou 

utvořeny od stejného základu). Vzpomenete si na podobné případy?  

 

6. Od adjektiv se tvoří názvy nositelů vlastností příponou -áč, příponu -áč lze ovšem spojovat 

i se základy substantiv (nosáč). K těmto desubstantivním adjektivům pak někdy existují slova 

významově blízká, která se tvoří od odpovídajícího desubstantivního adjektiva utvořeného 

sufixem -atý (nos → nosatý → nosatec). Vyzkoušej nástroj Morfio k nalezení dvojic typu 

nosáč/nosatec.   

 

 

Úkol na příště: 



Jedním z nejproduktivnějších sufixů adjektiv je -n(ý). Zakončení ný mají ovšem i adjektiva 

tvořená konverzí z příčestí n-ových, přičemž nemusí vždy nutně mít pasivní význam (žebřík/ 

člověk opřený o stěnu). Popište jak byste z korpusu shromáždili doklady na adjektiva tvořená 

ze slovesných příčestí.  


